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کــوتــــاه

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
اشاره به مذاکرات مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی با مقامات 
ایرانی در تهران ابراز امیدواری کرد 
که آژانس براساس رفتار حرفه ای 
و منصفانه و رعایت اصل بی طرفی 
نسبت به بیان واقعیت فعالیت های 
و  ایران  هسته ای  صلح آمیز 
کشورمان  پایبندی  شفاف سازی 
به قوانین اقدام نماید.  سید ابراهیم 
رئیسی بعد از ظهر دیروز )شنبه( در 
دیدار »رافائل گروسی« مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی با 
اشاره سوابق همکاری گسترده ایران 
با آژانس، رفت و آمد مقامات این 
سازمان به کشورمان را حکایت از اراده 
قوی جمهوری اسلامی ایران برای 
همکاری سازنده با آژانس دانست. وی 
با بیان این که »ایران بر اساس حسن 
نیت و وفای به عهد بالاترین سطح 
همکاری را با آژانس داشته است « 
تاکید کرد: انتظار داریم نگاه آژانس 
انرژی اتمی هم کاملًا حرفه ای بوده و 
قدرت های سیاسی که به دنبال اهداف 
خاص خودشان هستند، فعالیت های 
آژانس را تحت الشعاع قرار ندهند. 
وی با تشریح ضرورت های استفاده از 
دانش هسته ای در صنعت، کشاورزی 
و پزشکی برای رفاه زندگی مردم 
اظهار داشت: برخی کشورها و در 
راس آنها آمریکا و رژیم صهیونیستی 

در حالی مسئله هسته ای را بهانه ای 
برای فشار بیشتر بر مردم ایران قرار 
داده اند که این رژیم به عضویت آژانس 
هم در نیامده و بر اساس آیین نامه های 
آن عمل نمی کند. رئیس جمهور با 
تاکید بر اینکه آمریکا اولین نقض 
کننده توافق هسته ای بود که از 
برجام خارج شد، افزود: اروپایی ها 
نیز به تعهدات خود در این توافق عمل 
نکردند، اگر چه ایران به تعهدات خود 
پایبند بود و این پایبندی بیش از 
۱۵ بار در گزارش های آژانس مورد 
رئیسی  است.  گرفته  قرار  تایید 
با  گروسی  مذاکرات  به  اشاره  با 
مقامات ایرانی در سفر به تهران ابراز 
امیدواری کرد که آژانس براساس 
رفتار حرفه ای و منصفانه و رعایت 
اصل بی طرفی نسبت به بیان واقعیت 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران 
و شفاف سازی پایبندی کشورمان 
به قوانین آژانس انرژی اتمی اقدام 

نماید. رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نیز در این 
دیدار با بیان اینکه به خوبی مشخص 
است که چه کسی در وضعیت کنونی 
برجام مقصر بوده است، اظهار داشت: 
بدخواهان نمی خواهند همکاری های 
دوجانبه ایران و آژانس موفقیت آمیز 
باشد و بهترین پاسخ به آنها توسعه 
همکاری های دوجانبه است.مدیر 
کل آژانس اظهار کرد: در گفت و 
گو با مقامات ایرانی اراده آنها برای 
مذاکرات هسته ای و احیای برجام 
در جهت تامین منافع مردم ایران 
را جدی یافتم و مطمئنم اگر اراده 
سیاسی وجود داشته باشد، بازگشت 
به برجام امکان پذیر است. رئیس 
جمهور همچنین  شور و نشاط، روحیه 
مشارکت جویی جوانان را سرمایه ای 
ارزنده برای کشور خواند و بر تلاش 
بیشتر دولت برای حمایت از جوانان 
بویژه در امر ازدواج، شغل و مسکن 

آنها تاکید کرد.  سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه دیروز شورای عالی جوانان 
که همزمان با روز ولادت حضرت 
علی اکبر فرزند رشید و قهرمان امام 
حسین)ع( و روز جوان برگزار شد 
جوانان را مهمترین سرمایه برای 
امروز و آینده کشور برشمرد و بر 
تلاش بیشتر دولت برای حمایت 
از جوانان بویژه، تسهیل ازدواج، 
از طریق تمهید دسترسی آسان 
به شغل و مسکن تاکید کرد. وی 
تشکیل مراکز گفت و گو با جوانان 
برای باز کردن گره های ذهنی آنان 
در زمینه های مختلف را بسیار لازم 
و امری سازنده خواند و افزود: همه 
صاحبان قلم و سخن و نخبگان، 
علما و استادان و معلمان باید در 
راه اندازی و تقویت مراکز گفت و 
شنود با جوانان مشارکت فعال داشته 
باشند و وزارت کشور نیز به ایجاد و 
تشکیل این مراکز اهتمام ورزد. 
رئیس شورای عالی جوانان ایجاد 
نشاط و امید در نسل آینده کشور 
را از محوری ترین کارهای در بخش 
جهاد تبیین برشمرد و با اشاره به 
اهمیت نقش روایتگری درست و 
صادقانه در جهاد تبیین، کاروان های 
راهیان نور را الگوی موفقی در این 
زمینه دانست و بار دیگر بر توجه 
گسترش  و  راه اندازی  به  بیشتر 

راهیان پیشرفت تاکید کرد. 

یــادداشـــت
تاثیر مذاکرات تهران و آژانس بر احیای برجام 

       علی اصغر زرگر
 تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس جمهور:     

 آژانس بی طرفانه 
واقعیت فعالیت های هسته ای ایران را بیان کند

 تبدیل حکم شلاق نعمت 
احمدی به جزای نقدی 

نعمت احمدی وکیل دادگستری و 
حقوقدان از محکومیت خود به ۵ میلیون 
تومان جزای نقدی در شعبه 9 دادگاه 
مطبوعات خبر داد.او  با اعلام این خبر 
 40 گفت که ابتدا حکم محکومیت، 
ضربه شلاق بود که بعد از صدور حکم، 
دادگاه آن را به ۵ میلیون تومان جزای 
نقدی تبدیل کرد. احمدی با اشاره به 
اینکه شاکی او یکی از نهادهای امنیتی 
بوده است. او با تاکید بر اینکه به رای 
صادره اعتراض خواهم داد، گفت: به نظرم 
دیوان باید به اصل مطلب بپردازد. هیات 
منصفه با تاکید بر اینکه متهم مجرم بوده 
و مستحق تخفیف نیست، دست دادگاه 

را می بندد.

 »زارعی« 
جانشین»شمخانی« در هیأت 

مدیره منطقه آزاد اروند
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، 
مصوبه وزیران عضو شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی در 
خصوص معرفی »علی زارعی« به عنوان 
عضو موظف هیأت مدیره سازمان منطقه 
آزاد تجاری - صنعتی اروند او را به عنوان 
جایگزین »علی شمخانی« به وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه 
اقتصادی ابلاغ کرد. وزیران عضو شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی این مصوبه را در جلسه 
۱40۱ به استناد اصل یکصد  /۱2 /۱0
و سی و هشتم قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران و با رعایت تصویب نامه 
مورخ ۱392/6/۵ تصویب کردند. منطقه 

آزاد اروند در استان خوزستان قرار دارد.

شکایت موسسه تنظیم و نشر 
آثار امام خمینی »ره«

یک مقام مسئول در موسسه تنظیم و 
نشر آثار امام خمینی)ره(گفت: موسسه 
تنظیم و نشر آثار امام خمینی بنا به 
مسئولیت قانونی خود انشاالله با طرح 
شکایت از جناب آقای شهاب الدین حائری 
خواهد خواست تا در دادگاه نسبت به 
این ادعای خود پاسخگو باشد. وی اخیرا 
اکاذیبی منتسب به امام خمینی)ره( در 
خصوص آغاز جنگ را منتشر کرده است 

که پیشتر بدان پاسخ داده شده است.

روابط تهران و مسقط 
روابطی بسیار ممتاز است

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به 
اشتراکات فراوان و روابط صمیمانه و 
دیرینه جمهوری اسلامی ایران و سلطنت 
عمان گفت: روابط تهران و مسقط روابطی 
بسیار صمیمانه و ممتاز است که باید 
تلاش کنیم مناسبات تجاری و اقتصادی 
فیمابین را نیز همپای روابط سیاسی 
گسترش دهیم. محمد مخبر در دیدار 
»سالم بن ناصر العوفی« فرستاده ویژه 
پادشاه عمان و وزیر انرژی و معادن این 
کشور اظهار داشت: به رغم رویکرد مهم 
و راهبردی مقامات دو کشور برای توسعه 
مناسبات تجاری فیمابین، هنوز تا رسیدن 
به نقطه مطلوب فاصله زیادی وجود دارد 
که باید با رفع موانع پیش رو به اهداف 
مورد نظر دست پیدا کنیم. وی مسایل 
بانکی را از موانع اصلی بر سر راه توسعه 
مناسبات تجاری میان دو کشور برشمرد 
و گفت: پایه و بنیان هر رابطه اقتصادی، 
مبادلات بانکی است از این رو باید رفع 
مسایل بانکی را به عنوان یک اولویت در 

دستور کار قرار دهیم.

 مجوز واردات یک خودرو 
 به برخی از جانبازان 

بالای ۵۰ درصد
با تصویب مجلس، وزارت صمت مکلف 
شد به برخی از جانبازان بالای ۵0 درصد 
مجوز واردات یک دستگاه خودرو بدهد. به 
گزارش ایسنا، در جلسه علنی نوبت عصر 
دیروز )شنبه( بندهای )هـ( و )و( تبصره 
۷ در بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱402 
تصویب شد.هـ- دولت موظف است سهم 
۱۵ درصدی حقوق دولتی معادن را هر 
سه ماه یک بار به خزانه معین استان واریز 
نماید و با اولویت شهرستانی که معدن در 
آن قرار دارد جهت توسعه زیرساخت های 
آن و رفع آسیب های محیط زیستی 
اختصاص دهد و مطابق تبصره 6 ماده 
4 یا قانون معادن هزینه کند و گزارش 
آن را به مجلس ارائه کند.  همچنین در 
جهت اجرای قانون پرداخت یک درصد از 
فروش معادن بر اساس قانون برنامه ششم 
توسعه بابت ایجاد زیرساخت ها، پروژه های 
عمرانی، اصلاح خرابی های وارده به منابع 
طبیعی و عوارض محیط زیستی گزارش 
اقدامات صورت گرفته را هر دو ماه یک بار 

به مجلس شورای اسلامی ارائه دهد.

 به دنبال 
پیشگیری از جرم هستیم

  رئیس سازمان قضایی نیروهای 
مسلح در دیدار با اعضای شورای 
تامین و اعضای شورای قضایی و 
همچنین فرماندهان ارشد نظامی 
و انتظامی کرمانشاه اظهار داشت: 
وظیفه سازمان قضایی نیروهای 
مسلح صیانت از آنهاست. حجت 
الاسلام پورخاقان با بیان اینکه 
پیشگیری از وقوع جرم هدف اصلی 
سازمان قضایی نیروهای مسلح 
است گفت: این سازمان در مقابل 
نیروهای مسلح قرار ندارد بلکه 
بر اساس قانون اساسی به دنبال 
پیشگیری از وقوع جرم است. وی 
ادامه داد: اگر هم جرمی اتفاق افتاد 
سازمان قضایی نیروهای مسلح 
با قاطعیت برخورد خواهد کرد 
و نمی گذارد جرم نهادینه شود. 
پورخاقان اظهارکرد: نیروهای مسلح 
در ایران کمترین میزان وقوع جرم 
در مقایسه با دیگر کشورها را دارند.

ویـــــــژه
 معاون اول رئیس جمهور:

 روابط تهران و مسقط 
روابطی بسیار صمیمانه است 

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اشتراکات 
فراوان و روابط صمیمانه و دیرینه جمهوری اسلامی ایران 
و سلطنت عمان گفت: روابط تهران و مسقط روابطی بسیار 
صمیمانه و ممتاز است که باید تلاش کنیم مناسبات تجاری و 
اقتصادی فیمابین را نیز همپای روابط سیاسی گسترش دهیم.  
محمد مخبر عصر دیروز در دیدار »سالم بن ناصر العوفی« 
فرستاده ویژه پادشاه عمان و وزیر انرژی و معادن این کشور 
اظهار داشت: به رغم رویکرد مهم و راهبردی مقامات دو کشور 
برای توسعه مناسبات تجاری فیمابین، هنوز تا رسیدن به نقطه 
مطلوب فاصله زیادی وجود دارد که باید با رفع موانع پیش رو 
به اهداف مورد نظر دست پیدا کنیم. وی مسایل بانکی را از 
موانع اصلی بر سر راه توسعه مناسبات تجاری میان دو کشور 
برشمرد و گفت: پایه و بنیان هر رابطه اقتصادی، مبادلات بانکی 
است از این رو باید رفع مسایل بانکی را به عنوان یک اولویت در 
دستور کار قرار دهیم. محمد مخبر همچنین با اشاره به خط 
هوایی مستقیم تهران – مسقط، ضرورت افزایش پروازهای این 
مسیر را گامی در جهت تسهیل رفت و آمد تجار و ارتقای سطح 
همکاری های دو کشور ارزیابی و اظهار امیدواری کرد در دوره 
پیش رو شاهد عملیاتی شدن و اجرای توافقات بر زمین مانده 
میان دو کشور باشیم. معاون اول رئیس جمهور از وزیر صنعت 
معدن و تجارت کشورمان به عنوان رئیس طرف ایرانی کمیسیون 
مشترک همکاری های ایران و عمان خواست برگزاری جلسات 
این کمیسیون افزایش پیدا کند و زمینه های همکاری مشترک 
میان دو کشور با برنامه زمان بندی دقیق پیگیری شود. سالم بن 
ناصر العوفی فرستاده ویژه پادشاه عمان و وزیر انرژی و معادن این 
کشور نیز در این دیدار از مأموریت ویژه خود برای پیگیری روند 
همکاری ها و سرمایه گذاری های دو کشور در تمامی بخش ها از 
جمله انرژی خبر داد و گفت: به دستور پادشاه عمان باید در کوتاه 
ترین زمان ممکن مسایل پیش روی توسعه همکاری های تهران و 
مسقط را حل و فصل کنیم. وی روابط سیاسی جمهوری اسلامی 
ایران و سلطنت عمان در سطح منطقه را روابطی عالی و ممتاز 
توصیف و خاطرنشان کرد:  تلاش جدی ما این است که مناسبات 
تجاری را به سطح روابط سیاسی و صمیمانه دو کشور برسانیم. 

»آرمان ملی« ملاقات مدیرکل آژانس با مقامات ایران را بررسی می کند

مذاکره در تهران، مصاحبه در وین 
  محمد اسلامی:برای گام های اطمینان بخش با آقای گروسی تفاهم کردیم
  رافائل گروسی:قرار است به توافقی برسیم که به احیای برجام کمک کند

 تمایز بودجه سال 1۴0۲ 
شهرداری تهران با سایر بودجه ها

 مسئولان نسبت به 
مسمومیت دانش آموزان 

بی تفاوت نیستند

 رئیس شورای شهر تهران با اشاره 
به تمایز بودجه امسال آینده با سال 
قبل اظهار داشت: شهرداری تهران 
بودجه ای بالغ بر ۷۸ هزار میلیارد 
تومان را ارائه داد و بودجه سال جاری 
نیز به مبلغ ۵0 هزار میلیارد تومان 
بسته شد که خوشبختانه درحال 
تحقق کامل است و باید منتظر ماند 
دید تا پایان سال چه میزان بودجه 
دیگر محقق می شود. مهدی چمران 
با بیان اینکه کمیسیون برنامه بودجه 
2 پیشنهاد را ارائه داد گفت: بر مبنای 
آن قرار شد بودجه به مبلغ ۷۵ هزار 
میلیارد تومان و دیگری به مبلغ 
6۵ هزار میلیارد تومان منعقد شد 
و سپس بر اساس بررسی ها قرار شد 
فشاری به شهرداری تهران از لحاظ 
بودجه و هزینه کرد وارد شود. وی 
اظهار کرد: البته در بستر بودجه 6۵ 
هزار میلیارد تومانی ۱۷ هزار میلیارد 
تومان برای حمل و نقل عمومی 
در نظر گرفته شده بود و ۱0 هزار 
میلیارد تومان مازاد است و این به 
معنای آن است که با کسر منابع از 
ردیف های مختلف بودجه حدود 
4۵ درصد بودجه شهرداری تهران 
و به میزان 2۷ هزار میلیارد تومان 
در حوزه حمل و نقل عمومی بسته 

شده است.

امور  کمیسیون  عضو  یک   
داخلی کشور و شوراها در مجلس 
گفت: مسئولان نسبت به موضوع 
مسمومیت دانش آموزان بی تفاوت 
نیستند و همه دستگاه های مسئول 
هستند.  مسئله  این  علت  پیگیر 
محمدحسن آصفری با اشاره به اینکه 
موضوع مسمومیت دانش آموزان یک 
مسئله بسیار مهم و حساس است، 
اظهار داشت: این اقدامات حاکی از 
آسیب پذیری ما در حوزه بیولوژیک 
است و ما نباید نسبت به این قضیه 
غافل باشیم. نماینده مردم اراک در 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
سازمان پدافند غیرعامل باید به این 
موضوع ورود جدی کند. همچنین 
دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی به 
موضوع مسمومیت دانش آموزان 
ورود کردند و اقدامات جدی انجام 
دادند تا هر چه زودتر عامل یا عاملان 

این موضوع شناسایی شوند. 

 اختلافاتی میان ایران و آژانس به وجود آمده بود که معمولا 
رسانه های غربی به آن دامن زدند که نمونه هایی از غنی سازی 
۸4 درصد  در ایران پیدا شده است و به همین جهت نیز غربی ها 
شانتاژهای رسانه ای انجام می دادند تا سفر آقای رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس به تهران را تحت الشعاع تحرکات خود قرار 
دهند. از طرفی مساله  هسته ای ایران با توافق به نحوی به دست 
فراموشی سپرده شده و به قولی به اغما رفته است . لذا به نظر 
می آید که نه آمریکایی ها آنقدرها متمایل و شایق هستند تا این 
توافق احیا شود و نه اروپایی ها سعی کردند در خصوص حل و 
فصل این مساله پیشقدم شوند. از طرف دیگر این رابطه ایران 
و آژانس است که در این دوره بسیار مهم و حیاتی شده است. 
البته در گذشته نیز ایران که دست بالا را در مذاکرات داشته 
بیشترین همکاری ها را با آژانس داشته و بنابر این هیچ گونه 
اقدامی درباره غنی سازی و مسائل هسته ای بدون اطلاع آژانس 
انجام نداده ایم. اکنون نیز آنگونه که آقای اسلامی، رئیس سازمان 
انرژی اتمی اعلام کردند مذاکراتی جدی  و خوب بوده است. 
لذا طبق اعلام ایران اینگونه است که اگر آمریکا و اروپایی ها 
هم نخواهند کمک کنند و  مذاکرات را انجام دهند اما ایران از 
لحاظ پادمانی همکاری خود را با آژانس انجام می دهد. به هر 
جهت به نظر می رسد که این مذاکرات پیش درآمدی خواهد 
بود بر مذاکراتی که در آینده صورت خواهد گرفت. به چند دلیل 
می توان این گفته را پی گرفت. نخست اینکه ؛ هرگونه گزارشی 
از رئیس این سازمان یعنی آقای گروسی در وین منتشر شود که 
جنبه مثبت داشته باشد به این صورت که ایران کمال همکاری 
را با آژانس انجام می دهد و غنی سازی ۸4 درصد چندان صحت 
ندارد و آژانس به طور معمول کار خود را انجام می دهد و مشکلی 
نیست مذاکره می کنیم تا مشکلات و مسائل محل اختلاف حل 
و فصل شود صد درصد ایران با دست پر تر و غربی ها نیز به پای 
میز مذاکره خواهند آمد و مساله را حل و فصل خواهند کرد. 
مساله دیگری که  بحث تحریم هایی است که غربی ها علیه ایران 
اعمال می کنند که به نظر می رسد فرار به جلو است.  یعنی در 
برهه ای به جای اینکه تحریم ها را متوقف کنند  چندین شرکت 
را که در رابطه با مسائلی اقتصادی ایران فعالیت می کنند مورد 
تحریم قرار می دهند و حتی کشتی هایی  که بار حمل و نقل 
می کنند را مورد تحریم قرار می دهند. اما اگر بخواهیم قضیه را از 
آن سو نگاه کنیم می توان گفت که آمریکایی ها با این تحریکات 
می خواهند با دست پر پای میز مذاکره بنشینند و اگر بخواهند 
مذاکرات را به نتیجه برسانند به توافقنامه ای دست یابند که 
بسیار بهتر از توافقنامه های قبلی باشد.  مساله دیگر نیز اینکه 
درست است اروپایی ها به تحولات داخلی ایران در ماه های 
گذشته امید بسته بودند اما اکنون مدتی است که این مساله 
فروکش کرده و اروپایی ها نیز که تا مدتی بر طبل مساله حقوق 
بشر ، زنان و... می زدند اکنون این موضوع را فهمیدند که از این 
طریق نمی توانند به اهداف خود دست پیدا کنند. لذا باید یک 
بار برای همیشه به درستی پای میز مذاکره بنشینند و مساله 
هسته ای ایران را حل و فصل کنند. این مساله که می گویند 
اگر ایران بخواهد به بمب اتم دست پیدا کند فقط ۱2 روز زمان 
احتیاج دارد همه به نحوی نشان دهنده این است که در سیاست 
اروپایی ها و آمریکا تجدید نظری خواهد شد و بالاخره آنها نیز 
راضی به مذاکره خواهند شد.  هر چند که این دیدگاه مثبت و 
از رویکرد واقعی غربی ها بی خبر هستیم که آیا منتظر هستند 
اوضاع اقتصادی ایران بدتر شود و فشار را بیشتر کنند یا رویکرد 
دیگری پیش می گیرند اما در عین حال سه موضوع آمدن 
گروسی به تهران، موضع جبهه غرب در باب مذاکرات و خاموشی 
فعلی اروپا پس از جبهه گیری های تند قبلی مهم ترین مسائلی 

است که می توان در باب آنها بحث و بررسی بیشتری داشت. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: سفر رافائل 
گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به تهران را شاید بتوان فصل تازه ای از 
روابط ایران و آژانس دانست؛ سفری که به 
قرائت برخی کارشناسان و تحلیلگران عرصه 
سیاست خارجی به واسطه برخی توافقات 
اولیه با آپارو، معاون پادمانی گروسی به دست 
آمده و گویا مدیرکل آژانس به تهران آمده تا با 
توافق کامل با مقامات ایران تهران را به مقصد 
وین ترک کند. هر چند که برخی رسانه های 
بعضا غربی معتقدند سفر گروسی به تهران 
بیش از آنکه ابعاد و زوایای فنی داشته باشد 
و به بررسی این مسائل بپردازد ابعاد سیاسی 
دارد آن هم چندی قبل از برگزاری نشست 
فصلی جدید شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی. نکته اینجاست که تا پیش از سفر 
گروسی به تهران مسائلی همچون ابهامات 
درمورد غنی سازی ۸4 درصدی ایران یا سه 
سوال مدنظر آژانس مطرح بود که به نظر 
می رسد با حضور مدیرکل آژانس  و ملاقات و 
مذاکره با رئیس سازمان انرژی اتمی و حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه این مسائل 
نیز حل و فصل شود. مساله مهم این است که 
گروسی در بازگشت به وین چگونه گزارشی 
از مذاکرات خود در تهران به آژانس و شورای 
حکام بدهد. قدر مسلم اگر گزارش گروسی به 
شورای حکام سازنده و در جهت تعامل مثبت 
ایران و آژانس باشد می توان این مهم را گامی 
تاثیرگذار در  گرفتن بهانه از دست غربی ها  
و روند از سر گیری مذاکرات احیای برجام 
دانست. چه اینکه همه این تلاش ها نیز برای 
احیای برجام صورت می گیرد. البته مساله 
بعدی نیز روی دیگر سکه است. جایی که اگر 
احتمالا روند امور به نحو دیگری پیش برود و 
احیانا گروسی بخواهد به روال سابق گزارش 
خود به آژانس را با رویکردهای ضد ایرانی 
ارائه کند شاید غربی ها با تحریکاتی بخواهند 
شورای حکام را به سمت تصویب قطعنامه سوم 
و در نهایت استفاده از مکانیسم ماشه پیش 
ببرند. البته به نظر می رسد در همین راستا 
بهارستان نشینان  نظر دیگری دارند و چندان 
موافق احیای برجام نیستند. چنانکه محمود 
عباس زاده مشکینی، عضو  کمیسیون امنیت 
ملی مجلس می گوید:  »برجام پرونده اش 
خیلی وقت است که بسته شده است آن هم 
هنگامی که ترامپ از آن خارج شد و جمهوری 
اسلامی ایران در دولت آقای روحانی یکطرفه 
شروع به اجرای برجام و امتیاز دادن کرد و 
هیچ امتیازی نگرفت. وی همچنین  درباره 
سفر رافائل گروسی به تهران نیز معتقد است: 
نتیجه ای برای سفر آقای گروسی به ایران 
مشاهده نمی کنم.«  گروسی دیروز با اسلامی 
رئیس سازمان انرژی اتمی، امیرعبداللهیان 
، وزیر امور خارجه و در نهایت سید ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور گفت و گو کرد که باید 
دید پس از این رفت و آمدها و ملاقات ها نهایتا 

مساله به کجا ختم خواهد شد.

   در چارچوب پادمان روابط خود را با 
آژانس تنظیم می کنیم

رئیس سازمان انرژی اتمی پس از مذاکرت 
سیاسی و فنی در کنفرانس خبری مشترک 
با رافائل گروسی اظهار داشت: ما انتظار داریم 
تعاملات و گزارش های آژانس طوری باشد که 
اعتمادآفرین باشد تا با اطمینان برای حل و 
فصل مسایل و پرهیز از عواملی که نیت آنها 
برهم زدن روابط عادی است را ایجاد کنیم و 
همواره آژانس بتواند وظایف خود در ارتباط 
با ایران را در چارچوب پادمان پابرجا نگه دارد. 
محمد اسلامی گفت: در همین چارچوب 
گفت وگوهای مشترک انجام شده و مطمئنم به 
صورت پایداری موثر خواهد بود. اسلامی ادامه 
داد: بیست و نهمین کنفرانس هسته ای را ما 
چندی پیش در دانشگاه شهید بهشتی برگزار 
کردیم و جمعه شب توافق شد با آقای گروسی 
که کنفرانس سی ام بین المللی و با مشارکت 
آژانس سال آینده برگزار شود که کمک به 
روایتگری ایران می کند و آشنایی جهان با 
مراکز آموزشی و علمی ایران را رقم می زند تا 
دستاوردها و امکانات ما به سایر کشورها معرفی 
شود. معاون رئیس جمهور تاکید کرد: نکته ای 
که بین من و آقای گروسی در این مقطع وجود 
دارد این است آن چه را که در چارچوب پادمان 
است برای اطمینان بخشی به آژانس اجرا کنیم 
و به آن پایبندیم و اجازه نمی دهیم عناصر یا نوعا 
اقداماتی این انطباق با ضوابط را زیر سوال ببرد 
و بنابراین به طور مستمر کار می کنیم. رئیس 
سازمان انرژی اتمی درباره اختلاف نظر ایران 
و آژانس بر سر غنی سازی ۸4 درصدی اظهار 
کرد: اگر به گزارش اخیر آقای گروسی مراجعه 
کنید در همان گزارش هم برای شناسایی ذره 
۸4 درصد گفته شده بود که ملاک میزان تولید 
است و مخازنی که تولیدات در آن ذخیره می 
شود غنای بالای 60 درصد نداشته است. از 
این رو این ابهام قابل تعمیم نیست و به طور 
مشخصی حل و فصل شده است. اسلامی تصریح 
کرد: برای گام های اطمینان بخش با آقای 
گروسی تفاهم کردیم که در چارچوب پادمان 
روابط خود را تنظیم می کنیم. لذا مادامی که 
آنها به تعهداتشان در برجام برنگشتند آژانس 
به این شکل از عملکرد ما اطمینان خاطر پیدا 
می کند. این نکته حایز اهمیتی است که امروز 

مورد توافق ما قرار گرفت.

   باید شک  و تردید ها را از بین ببریم 
 مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در کنفرانس خبری اظهار داشت:   دو مساله 
مهم هستند که وجود دارد اول اینکه توقعات 
بالا هستند و بخش دوم که مهم است مربوط 
به همکاری های فنی و علمی با ایران است. 
رافائل گروسی گفت: ما می خواهیم با ایران 
دیالوگ جدی و سیستماتیک داشته باشیم 
و البته از سفر قبلی من مدتی گذشته بود در 
حالی که مسایلی بود که باید با هم صحبت 
کنیم و خوشحالم که به ایران آمدم ولی هنوز 
کار ما تمام نشده و همکاران ما دارند هنوز کار 
می کنند تا مسایل را حل و فصل کنند و قرار 
است من با مقامات دیگر دیدار داشته باشم و 
در پایان روز می توانم قضاوت بیشتری داشته 
باشم از میزان رضایت خودم اما جو،کاری و 
مبتنی بر صداقت و همکاری است و کار با ایران 
ادامه دارد. گروسی در خصوص امیدواری به 
عدم فشارهای اروپایی ها در نشست بعدی 
شورای حکام بیان کرد:  مهم است ایران و 
آژانس همکاری نزدیک داشته باشند تا این 
فشارها کاسته یا خنثی شود. این نشان می دهد 
کار مشترک ما در چارچوب پادمان بسیار مهم 
است و الان این کار را داریم انجام می دهیم. 
وی تصریح کرد: من این اطمینان را می دهم 
که هیچ وقت از آژانس به عنوان ابزار سیاسی 
استفاده نمی شود و نخواهد شد و این قول را 
می دهم و تحت دستورالعمل هیچ کشوری 
کار نمی کنیم و از کسی دستور نمی گیریم. 
مدیرکل آژانس تاکید کرد: مذاکرات احیای 
برجام در دستور کار است و ادامه دارد و البته 
توافقی ما داریم انجام می دهیم و توافقی که قرار 
است به آن برسیم کمک کننده به احیای برجام 
خواهد بود. وی همچنین شامگاه جمعه در 
نشستی با اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی 
عنوان کرد: بنده اطمینان خاطر دارم که شاهد 
پیشرفت در همه حوزه ها خواهیم بود البته در 
این مسیر با چالش هایی نیز روبه رو می شویم و 
برخی موارد وجود دارد که باید با هم آن ها را 
انجام دهیم و حل وفصل کنیم تا ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بتوانند اعتمادسازی و 
اعتمادافزایی کنند. باید شک ها و تردید ها را در 
خصوص صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران 
از بین ببریم و این کاری است که من و ایشان با 

هم انجام می دهیم.


